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Aalisarnermut, Piniarnermut Nunalerinermullu Naalakkersuisoq
Medlem af Naalakkersuisut for Fiskeri, Fangst og Landbrug

Medlem af Inatsisartut Finn Karlsen, Siumut
Inatsisartut
/HER 
 
 

Svar på § 37 2012-095 om kystnært fiskeri efter hellefisk

I medfør af § 37, stk. 1 I Inatsisartuts Forretningsorden har du fremsat spørgsmål vedrø-
rende det kystnære fiskeri efter hellefisk. Spørgsmålene er henvist til min besvarelse. 

Spørgsmål: 
1: Hvad skyldes den rodede sagsbehandling for fiskerne for hellefisk forvaltningsområ-
derne? 
2: Hvad ligger til grund til tildeling af den årlige kvote, der er utrolig lav?
3: I nogle af forvaltningsområderne er der tildelt efter ”først til mølle” princippet for jollefi-
skere, der allerede nu er ved at blive opbrugt. Hvordan agter Naalakkersuisut at gøre for 
jollefiskerne for resten af året, når kvoterne så tidligt på året bliver opbrugt?

Svar:
Ad 1) Først og fremmest vil jeg gerne understrege, at det er min opfattelse, at sagsbe-
handlingen i forbindelse med administrationen af det kystnære fiskeri efter hellefisk ikke 
har været rodet, som du anfører. Tværtimod har vi i Departementet for Fiskeri, Fangst 
og Landbrug arbejdet meget grundigt og seriøst med beregningen af de enkelte fiskeres 
fartøjskvoter. 

Ad 2) Kvotetildelingen til de enkelte fiskere er beregnet på baggrund af et vægtet gen-
nemsnit af deres indhandlinger i årene 2009, 2010 og 2011. Vægtningen er: 
2009: 20 %, 2010: 30 % og 2011: 50 %.

Ad 3) Det forholder sig således, at det fortsat i alle tre forvaltningsområder for hellefisk 
er muligt at fiske efter det såkaldte olympiske princip. Dette er en fortsættelse af hidtidig 
praksis. Jeg er klar over, at der i indeværende år har været et betydelig større fiskeri 
end i de foregående år. Jeg kan derfor kun opfordre fiskerne til at tilpasse deres fiskeri -
indsats, så fiskeriet kan strækkes over hele året. Det skal  ikke forventes, at kvoten for-
højes i 2012. 

For god ordens skyld skal jeg afslutningsvis oplyse, at der ikke har været lukket for ind-
handling for nogen arter i 2012 af licens- eller kvotemæssige årsager. Derimod har der 
været tale om, at licenserne for torsk og hellefisk blev forlænget til udgangen af marts  
måned 2012. De fiskere, der har haft licens i 2011, har således hele tiden haft mulighed 
for at indhandle. 

Endelig skal jeg også nævne den ganske omfattende informationskampagne om de nye 
regler inden for det kystnære hellefiskefiskeri, som Departementet har iværksat. Denne 
kampagne har bl.a. indbefattet en tre-ugers rejse langs kysten i februar, hvor der fra 
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GFLK’s side blev informeret om det nye regelsæt. I den forbindelse skal det også næv-
nes, at jeg selv i marts måned har været nordpå i hellefiskedistrikterne for på borger-
møder at informere om den fremtidige forvaltning af fiskeriet efter hellefisk. Derudover er 
der gennem en længere periode blevet omdelt foldere og plakater suppleret med TV- og 
radiospots. I den forbindelse kan det yderligere oplyses, at TV-kampagnen blev udbyg-
get med spots eller indslag, der oplyste, at fiskerne ville modtage information om deres 
kvoteandel inden udgangen af marts måned 2012. Derudover indeholdt disse spots op-
lysninger om klagemuligheder i forbindelse med tildeling af kvoteadel.    

Med venlig hilsen

Ane Hansen


